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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Кәсіподақ

Талғат ҚАНАТБАЕВ,
«ҚТЖ» ҰК» АҚ Техникалық саясат 

департаментінің бас менеджері:

ҚТЖ – ЭНЕРГИЯ РЕСУРСТА-
РЫН ПАЙДАЛАНАТЫН ЕҢ ІРІ 
ТҰТЫНУШЫЛАРДЫҢ БІРІ. 
БІЗДІҢ ҮЛЕСІМІЗГЕ ДИЗЕЛЬ 
ОТЫНЫН ТҰТЫНУДЫҢ ША-
МАМЕН 30 ПАЙЫЗЫ, ЭНЕР-
ГИЯ ТҰТЫНУДЫҢ 4 ПАЙЫ-
ЗЫ КЕЛЕДІ. СОНДЫҚТАН 
КОМПАНИЯ ЭНЕРГИЯ 
ТИІМДІЛІК БОЙЫНША КӨП 
ЖҰМЫС ЖҮРГІЗІП ОТЫР

ҮСТІМІЗДЕГІ ЖЫЛДЫҢ ҮШ 
АЙЫНДА ТРАНСКАСПИЙ 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ КӨЛІК 
БАҒДАРЫ БОЙЫНША 

ТОННА ЖҮК ТАСЫМАЛДАНҒАН.  

АСТАНА ВАГОН ПАЙДАЛАНУ 
ДЕПОСЫНЫҢ  ВАГОН 
ҚАРАУШЫЛАРЫ БИЫЛ 
БҮЙІР РАМАСЫ АЙЛЫҒЫ 
АЯСЫНДА

 
КҮРДЕЛІ АҚАУДЫ АНЫҚТАҒАН. 

2023 ЖЫЛДЫҢ 
ҮШ АЙЫНДА МОБИЛЬДІ 
ДИАГНОСТИКАЛЫҚ 
КЕШЕНДЕРМЕН 

ШАҚЫРЫМ ЖОЛ ТЕКСЕРІЛДІ.

САНДАР СӨЙЛЕЙДІ:

433,2

10

95 357

Напомним, форум, состо-
явшийся в столице, – един-
ственная страновая площадка, 
которая собирает практиков и 
аналитиков в области разви-
тия персонала и внутренних 
коммуникаций для повышения 
квалификации, обмена мнения-
ми, кейсами и полезными для 
работы инструментами. В работе 
форума приняли участие более 
270 экспертов из Казахстана, 
Азербайджана, России, США 
и Узбекистана: управляющие 
директора, HR-директора и 
HR-партнеры, специалисты 
частных и квазигосударствен-
ных компаний, представители 
госорганов.

По словам участников, это 
самое ожидаемое событие года в 
области развития человеческих 
ресурсов с выступлениями более 
50 сильнейших спикеров из 
сферы транспорта и логистики, 
энергетического, добывающего 
секторов, FMCG и ритейл.

Вместе они делились прак-

тикой и обсуждали реальные 
кейсы по внедрению ESG- 
стандартов, привлечению и 
удержанию сотрудников, при-
менению новых технологий в 
HR, организации эффективных 
корпоративных универси-
тетов, построению сильных 
HR-брендов. А также разби-
рались в природе трудовых 
конфликтов и инструментах 
их регулирования, прошли 
мастер-классы по развитию и 
удержанию лидеров в команде. 

По словам организаторов, 
цель форума – создание про-
фессиональной площадки для 
поиска решений, обмена опы-
том, бизнес-коллабораций, 
партнерства и реализации идей.

– Мы очень рады, что на такой 
значимой площадке состоялась 
презентация лучших HR-про-
ектов крупнейших компаний 
СНГ, среди которых проект АО 
«НК «Қазақстан темір жолы» 
привлек внимание экспертов 
из разных стран. Мы рассказа-
ли об уникальности проекта 
раннего вывода на пенсию же-
лезнодорожников и поделились 

опытом с коллегами из других 
компаний, – отметила дирек-
тор департамента управления 
человеческими ресурсами АО 
«НК «ҚТЖ» Сауле Истлеева.

 Напомним, этот проект ра-
нее также отмечен несколь-
кими крупными наградами. 
К примеру, он стал лучшим 
среди 44 проектов на между-
народной премии «HR-бренд 
Центральная Азия». Также был 
признан лучшим на HR-форуме 
«Болашағымыз – бірлікте!», 
состоявшемся среди группы 
компаний АО «Самрук-Қазына». 
А также ему не было равных на 

Международной бизнес-премии 
по управлению персоналом 
WOW! HR KAZAKHSTAN 2022, 
состоявшейся в Алматы. 

На нынешнем форуме этот 
проект также привлек внимание 
большого количества участни-
ков, которые просили поделить-
ся его основной матрицей и 
задавали немало вопросов на 
панельных сессиях. На вопросы 
слушателей подробно ответил 
главный менеджер департамен-
та управления человеческими 
ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Саян 
Сыздыков.

Фото автора

НОВОЕ  ПРИЗНАНИЕ  НА  МЕЖДУНАРОДНОМ  УРОВНЕ
Социальный проект АО «НК «ҚТЖ» по поддержке работников, высвобождаемых в результате 
оптимизации и автоматизации бизнес-процессов, признан уникальным HR-проектом и отме-
чен наградой международного форума Human Capital Days.

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

В рамках соглашения плани-
руется реализация проектов по 
цифровизации инфраструктуры 
ҚТЖ с использованием облачных 
решений, Big Data, Интернета 
вещей и искусственного интел-
лекта. Стороны намерены создать 
совместный Инновационный центр 
для изучения и разработки теле-
коммуникационных технологий 
для транспортной индустрии.

– Мы рады сотрудничать с ҚТЖ 
в продвижении технологических 
инноваций и модернизации транс-
портной инфраструктуры Казах-
стана. Это партнерство является 
важным шагом в наших усилиях 
по продвижению технологических 
инноваций и продвижению циф-
ровой трансформации страны, 
– отметил генеральный директор 

Huawei Technologies Казахстан 
Чжао Сюй.

По данным АО «НК «ҚТЖ», по-
тенциал сотрудничества между 
компаниями позволит адаптиро-
вать современные инновационные 
технологии на казахстанских 
железных дорогах, обеспечивая 
бесперебойную работу техноло-
гического процесса, а также под-
держивать высочайшие стандарты 
качества услуг. 

За счет модернизации сети пе-
редачи данных и применения 
передовых технологий есть воз-

можность существенно повысить 
уровень безопасности движения, 
эффективность перевозочного 
процесса и производительность 
труда. 

Также интеграция коммуни-
кационных технологий в желез-
нодорожные рабочие процессы 
позволяет качественно улучшить 
производственные возможности, 
увеличить клиентоориентиро-
ванность и обеспечить макси-
мальную эксплуатационную 
эффективность.

В целом компания Huawei под-

держивает цифровую трансфор-
мацию ҚТЖ, и в осуществле-
нии цифровой трансформации 
казахстанских железных дорог 
предлагает интеллектуальные 
высокотехнологические реше-
ния с высокой адаптивностью 
и гибкостью. Данные решения 
предоставляют облачные услуги 
и коммуникационные сервисы 
для создания более безопасных, 
интеллектуальных и эффектив-
ных систем железнодорожных 
перевозок.

Фото с сайта railways.kz

ТКХК және Роспрофжел төрағасы                    
С.И. Черногаевтың жетекшілігімен өткен 
жиынның күн тәртібінде он төрт мәселе 
қаралды. Алдымен ТКХК кеңесі құрамындағы 
өзгерістер туралы Конфедерацияның бас 
хатшысы Г.Н.Косолапов таныстырды. Бұдан 
кейін ТКХК қызметіндегі ағымдық жағдай, 
сала еңбеккерлерінің әлеуметтік-экономи-
калық ахуалы, Конфедерация Конгресінің 
7-ші шешімінің орындалуына қатысты 
кәсіподақтардың іс-әрекеті туралы кәсіподақ 

төрағаларының баяндамасы тыңдалды.    
– Жиында ТКХК кәсіподақтарының 

шекаралық ынтымақтастығы туралы 
Меморандумның орындалу барысы және 
Жол картасының әзірленуі мен  оның 2023 
жылы іске асырылуы, ТКХК кәсіподақтары 
тарапынан өз елдерінің өңірлеріндегі темір 
жолдарда локомотив бригадаларының 
еңбек жағдайын тексеруі сөз болды. Со-
нымен қатар ТКХК-ның Еуропалық Көлік-
шілер федерациясымен өзара әрекеттесуі, 
2023 жылға арналған негізгі іс-шаралар 
жоспары да назардан тыс қалмады, – деді                                                                                        
халықаралық жиынға қатысқан                          

«Қазкөліккәсіп» ҚБ өкілі Қайрат Мұқанов.  
Отырыста ТКХК тарапынан өткен жылы 

атқарылған іс-шаралар қатысушылар назары-
на ұсынылған. Олардың қатарында былтыр 
15-17 маусымда ТКХК бас хатшысының 
қатысуымен Алматыда өткен Қазкөліккәсіп 
Орталық кеңесі отырысы мен 2022 жылдың 
28 маусымында Челябинск қаласында өткен 
Роспрофжел президиумының көшпелі жиы-
нында ТКХК-нің жалпы саясатына сәйкес                                                                                
Роспрофжел мен Қазкөліккәсіп арасында 
ынтымақтастық және шекаралық өзара 
әрекеттесу туралы Меморандумға қол 
қою бар.  

ОСОБЫЙ  СТРАТЕГИЧЕСКИЙ  СТАТУС
АО «НК «Қазақстан 
темір жолы» и круп-
нейший китайский 
производитель теле-
коммуникационного 
оборудования ком-
пания Huawei под-
писали соглашение 
о намерении.

Алуа ТЛЕУБАЙ,
Сиань

КОНФЕДЕРАЦИЯ  КЕҢЕСІНЕ  ҚАТЫСТЫ    
Армения астанасы Ереванда Теміржолшылар кәсіподақтарының ха-
лықаралық конфедерациясы (ТКХК) кеңесінің 65-отырысы өтті. Оған 
Армения, Беларусь, Грузия, Қазақстан, Қырғызстан, Өзбекстан, Тәжікстан 
және Ресей кәсіподақтарының делегациялары қатысты. 

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Қазақстан мен Еуроодақ тран-
зиттік тасымалдар саласында ынты-
мақтастықты тереңдетуге мүдделі. 

ҚР Индустрия және инфрақұрылым-
дық даму вице-министрі Динара Ще-
глова мен Еуропалық Парламенттің 
депутаты Роман Хайдердің кездесуінде 
бірнеше бағытта екіжақты байланысты 
арттыру жолдары қарастырылды. 
Вице-министр Қазақстан мен Еуро-
палық одақ арасында түрлі салаларда 
ірі жобаларды жүзеге асыру бойынша 
тығыз қарым-қатынас орнап, жемісті 
әріптестік жолға қойылғанын жеткізді.

– Соңғы 15 жылда отандық көлік 
саласына 35 млрд доллар инвестиция 
тартылды. 2,5 мыңдай темір жол, 13 
мың шақырым автожол салынды. 
13 транзиттік трансконтинентальді 
дәліз бен маршруттар жұмыс істеп 
келеді. Оның  бесеуі  теміржол, сегізі 
автокөлік қатынасымен байланысты, 
– деді Динара Ринатқызы.

Оның айтуынша, кейінгі жылдары 
іске асырылған шаралар мен жо-
балар арқылы транзиттік тасымал 
саласында оң динамика байқалуда. 
Мәселен, былтыр жүктерді транзитті 
тасымалдаудың жалпы көлемі 26,7 
млн тоннаға жетіп, 2021 жылғы көр-
сеткіштен 12%-ға артқан.   

– Қазақстанның 2030 жылға дейінгі 
көлік-логистикалық әлеуетін дамыту 
жөніндегі тұжырымдамасы қолжетімді, 
тиімді және қауіпсіз көлік-логисти-
калық қызметтерді дамыту арқылы 
экономикалық өсім мен халықтың 
әл-ауқатын арттыруға бағытталған. 
Бұл ретте Транскаспий халықаралық 
көлік бағытын дамытуға, тасымалдау 
процесін цифрландыруға, сондай-ақ 
шекара маңындағы сауда хабтарын 
дамытуға ерекше басымдық беріледі, 
– деді вице-министр.

Бұдан бөлек кездесуде еліміздің көлік 
логистикасы саласындағы әлеуетін 
дамыту, Транскаспий халықаралық 
көлік бағытының перспективасын, эко-
номиканы цифрландырып, өнеркәсіпті 
автоматтандыруға бағытталған бірлескен 
жобаларды іске асыру арқылы цифрлы 
трансформацияны арттыру, сондай-ақ 
арнайы экономикалық аймақтар мен аса 
қажетті шикізат саласындағы заңнама-
ны үйлестіру мәселелері талқыланды.

Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ

ЕУРООДАҚПЕН 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ТЕРЕҢДЕЙДІ 

МЫҢ

Порт Актау стал участником 
СЭЗ «Морпорт Актау». В связи с                                    
условиями членства на территории 
порта закрыты склады временного 
строения.

Включение АО «НК «Актауский мор-
ской торговый порт» в состав свободной 
экономической зоны стало логическим 
завершением целого ряда инициа-
тив и мероприятий, поддержанных и                        
реализованных Комитетом транспорта 
МИИР РК, акиматом Мангистауской 
области и подразделениями порта Актау.

В состав СЭЗ включено также                           
обособленное подразделение порта 
Актау – грузовой район «Баутино», на-
ходящийся в 150 километрах от Актау. 
Под него создана отдельная субзона.

Свидетельство, подтверждающее 
регистрацию Актауского порта в                                                                             
качестве участника «СЭЗ «Морпорт Актау», 
получено 12 мая. С 18 мая на территории 
порта закрыты склады временного хра-
нения (СВХ). Согласно Положению о СЭЗ 
«Морпорт Актау», клиенты порта могут 
размещать ввозимые товары в СВХ СЭЗ. 
Специальный правовой режим установлен 
для порта на срок до 2028 года.

Преференции, которые предостав-
ляются в рамках СЭЗ, поспособствуют 
полноценной реализации инвести-
ционных проектов развития порта, 
поскольку будут направляться именно 
на их финансирование.

В числе первоочередных  инвестпро-
ектов значатся проект строительства 
контейнерного хаба на базе порта Актау 
и дооснащение порта современной 
перегрузочной техникой.

Любовь РОВБА

ПОРТ АКТАУ – 
УЧАСТНИК СЭЗ

Касым-Жомарт ТОКАЕВ,
Президент Республики Казахстан

ВМЕСТЕ С КИТАЙСКИМИ КОЛЛЕГАМИ МЫ РЕШИЛИ ПОСТРОИТЬ ЛОГИСТИЧЕСКИЙ ЦЕНТР В СУХОМ ПОРТУ СИАНЬ. 
ЭТОТ ХАБ СОЕДИНЯЕТ РЕГИОН ШЭНЬСИ С КАЗАХСТАНОМ, ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИЕЙ. ДАЛЕЕ ОН ОТКРОЕТ ДОРОГУ 
В ЕВРОПУ, ТУРЦИЮ И ИРАН. УВЕРЕН, ЧТО ПОЛНЫЙ ЗАПУСК ПРОЕКТА ПРИДАСТ НОВЫЙ ИМПУЛЬС СОТРУДНИЧЕСТВУ 
ДВУХ СТРАН. 
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ӨНДІРІС

Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ,
Астана

 «Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ аппарат жетекшісі 
Серік Кеулімжаев пен Астана қаласына қарасты Есіл 
ауданының әкімі Асылбек Есенбаев қалыптасқан дәстүрге 
сай болашақ саябақтың қала тұрғындары игілігіне қыз-
мет етуіне тілектестіктерін білдіріп, жаңа құрылыстың 
іргетасын қалады. 

Саябақ теміржол магистралінің елорданы салуға 
қосқан сүбелі үлесінің символы және қала тұрғындары 
мен қонақтарының денсаулықтары үшін уақыттарын 
пайдалы өткізетін жайлы да демалу орны болмақ. 

ТЕМІРЖОЛШЫЛАР 
САЯБАҒЫ САЛЫНАДЫ

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

Елордада теміржолшылар сая- 
бағы пайда болатын болды. 
Өткен сенбіде оның құрылы-
сына салтанатты жағдайда 
рұқсат берілді.  

Маңғыстаудың  Болашақ стан-
циясы арқылы Қазақстан мен 
Түркіменстан арасындағы 
теміржол байланысына 10 
жыл толып отыр. 

Жаңадан тартылған теміржол бойына бүгінде қалың 
ел қоныстанып, сахара кемесі түйелер жортқан елсіз 
далада тіршілік пайда болды. Сондықтан шекарадағы 
Болашақ станциясында өткен он жылдық мерейтойына 
жергілікті халық, оның ішінде теміржолшылар тайлы-та-
яғына дейін қатысты. Салтанат көк туды желбіретіп, ауыл 
көшелерімен жүріп өткен мотошеруден басталған шара 
спорттық сайыстар мен  мерекелік жәрмеңкеге ұласты. 
Станцияның қалыптасып, өркендеуіне үлес қосқан жан-
дар марапатталды. 

Маңғыстау қосалқы бөлімінің бастығы Нәжімеден 
Ғұбашов, Қарақия ауданының әкімі Қыдырберді Беков, 
Маңғыстау облысының Құрметті азаматы, Құрметті 
теміржолшы ардагер Қожахмет Уәзір, т.б. азаматтар 
көпшілікті айтулы датамен құттықтап, өткен жылдардан 
естеліктер айтылды. 

– Бұл маршрут арқылы жүк ағыны нарыққа ең қысқа 
құрлық жолымен өтеді. Әрі әлемдік саудаға даңғыл жол 
ашады. Яғни елдер арасында тікелей жеткізілім жасап, 
транзиттік тасымалдың уақытын айтарлықтай қысқар-
тады. Болашақ станциясы осындай маңызды миссияны 
атқарып отыр, – деді өз сөзінде Маңғыстау қосалқы бөлімі 
бастығы Нәжімеден Ғұбашов. 

Суретті түсірген автор 

БОЛАШАҚТЫҢ 
МАҢЫЗДЫ МИССИЯСЫ  

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

  – Дәурен Набиғолдаұлы, дистанция 
жұмысының жоғары деңгейге көтерілуіне 
септік еткен көрсеткіштерге тоқталсаңыз.  

 – Жалпы салалық  жарыста мекеменің 
жұмысы балдық, экономикалық, техника 
қауіпсіздігі және тағы да басқа 21 көрсеткіш 
бойынша бағаланады. Жол дистанция-
сында барлық жұмыстар жылдың басында 
бекітілген жоспарға сай жүргізіледі. Былтыр 
біздің дистанция аумағы бойынша Жасыл 
– Макинка, Ақкөл – Елтай перегондарында 
16,8 км/жолға күрделі жөндеу жүргізіліп 
және толық көлемде жоспар бойынша 
орындалған болатын. Соның арқасында 
жоғарыда аталған перегондарда пойыздың 
жылдамдығы сағатына 90 км-ден 120-140 
км-ге дейін көтерілді. Және Шортанды, Ақкөл 
станцияларында 2,5 км/жолда Р50 үлгісін-
дегі рельстер Р65 үлгісіндегі рельс түрлеріне 
ауыстырылды. Сонымен қатар жоспарға 
сай 40 км малға қарсы жаңа қоршаулар 
салынып, 4,8 км ескі қоршауларға жөндеу 
жұмыстары жүргізілген және 3,6 км рельс 
тармақтары ауыстырылды. Астана, Аршалы, 
Бабатай, Қырқыншы станцияларының бас 
жолдарындағы 21 бағыттама бұрмалары 
жаңартылды. 9,6 км жолға күшейтілген 
орташа жөндеу жұмыстары жүргізілді, яғни 
күрделі жөндеуден шыққан шпалдар мүл-
дем ескі шпалдардың орнына ауыстырып 
салынды. Міне, осындай көрсеткіштеріміз 
салалық жарыста жүлделі орынның бірінен 
көрінуімізге сеп болса керек. 

– Дистанцияның әкімшілік ғимараты 
да күрделі жөндеуден өтіп, заманауи жаб-
дықталған жаңа ғимаратқа көшіпсіздер. 

– Былтыр күзде Магистральдық желі 
дирекциясының басшылығы бұрынғы 
әкімшілік мекеменің қасындағы осы ескі 
ғимаратты күрделі жөндеуден өткізіп, бізді 
сонда  көшіру туралы шешім қабылдады. 
Қазан айында тендер өтіп, қарашада жөндеу 
жұмыстары басталып кетті. Бұл сонау 1983 
жылы салынған ескі шеберхана еді. Кейінгі 
жылдары бос тұрды. Компаниядан қаржы 
бөлініп, іші-сыртына жөндеу жүргізген соң 
мынадай әдемі ғимаратқа айналды. Қаңтар 
айының соңында көштік. Ғимарат үш қабат-
ты, бірінші қабатта диспетчерлер отырады 
және тамақтану  бөлмесі мен жиналыс 
өткізетін зал бар. Екінші қабатта әкімшілік 
пен техникалық-өндірістік бөлім отырады. 
Үшінші қабатқа кадр бөлімі, есеп-қисап, 

экономистер, еңбек қорғау мамандары қо-
ныстанды. Мекеме кәсіподағы жабдықтап,  
жиһаз алуға көмектесті. Бұрынғы мекемені 
екпе ағаштарын отырғызу қызметіне бердік.

– Күні бойы ашық аспан астында жүретін 
желілік телімдердегі жолшылар жағдай-
ына ойыссаңыз.   

– Биыл бізде өндіріс учаскелеріне көп 
көмек берілді. Жалпы жол дистанциясында 
7 өндіріс учаскесі бар. Макинкадағы №1 
өндіріс учаскесі ескі ғимаратта отырған еді, 
оларға да жаңа ғимарат салынды. Ақкөлдегі 
№2 өндіріс учаскесі ВЧД кеңсесіне көшірілді. 
Олар бұрын отырған үш бөлмелі ғимаратты 
баспанасы жоқ жалғызбасты қызметкерлерге 
бердік. 2021 жылы Қырқыншы станциясында 
кеңсе салынған болатын. Биыл компаниядан 
қаржы бөлініп, 3 станциядағы жолшыларға 
модульдер берілгелі жатыр, 100 шаршы 
метрлік әр модульде 12 адамға дейін тұра 
алады. Ішінде асхана, душ, жиын өткізетін 
орындары бар. Жалпы, жолшыларға жағдай 
бірінші кезекте жасалуы тиіс, оны ҚТЖ мен 
салалық кәсіподақ та  үнемі назарда ұстап 
отырғанын айтуымыз керек. 

– Жалпы Астана дистанциясы – кезіндегі 
4 дистанцияны біріктірген үлкен меке-
ме. Қазіргі таңда дистанция құрылымы 
қалай өзгерді?  

– Жалпы дистанцияға қарасты теміржол-
дың ұзындығы – 966 км. Соның ішінде 
басты жолдар 731,5 км, қабылдау-жөнелту 
жолдары 94,7 км, станциялық жолдар 139,8 
км құрайды. Басты жолдардың 95 пайызы – 
түйіспесіз жолдар. Темірбетон шпал төселген 
жерлер 736 км. Барлық телімде 811 бағытта-
ма бұрмасы бар. 29 өткел бар, оның ішінде 
17 өткел күзетіледі, 12 өткел күзетілмейді. 
Дистанция 4 бағытта – Бурабай, Атбасар, 
Ереймантау және Қарағанды бағытында 
қызмет көрсетеді. Осы бағыттар бойынша 
барлығы 555 жол монтері еңбек етеді, оларға  
32 жол шебері басшылық етеді. Барлығы 14 
станцияның жолына күтім жасап отырмыз.  

– Биылғы жоспар қандай жұмыстарды 
қамтитынын айтып өтсеңіз... 

– Биылғы жылға жоспарланған жұмыс 
өте көп. Бабатай – Аршалы перегонының 
жұп жолында 12,4 км/жолдың шпалы мен 
балласты күрделі түрде жаңартылады. 
Оны ПЧМ Ағадыр мекемесі 48 сағаттық 
технологиялық «толаскез» алып, РМ жол 
техникалық машина көмегімен атқарады. 
Сонымен қатар осы жылы 23 бағыттама 
бұрмасының ағаш шпалдары темірбетон 
түріне ауыстырылады. Мұны біз 8 сағат-

ЖОЛШЫҒА  ЖАҒДАЙ  БІРІНШІ  КЕЗЕКТЕ 
ЖАСАЛУЫ  ТИІС

Қазір таңда ҚТЖ-да жол күтімін жасайтын 
46 жол дистанциясы бар. Солардың ара-
сынан былтыр салалық жарыста 4-орын 
алған Астана жол дистанциясының ди-
ректоры Дәурен Қабаспен сұхбатымыз- 
да жұмысшылардың еңбек жағдайы, 
жөндеу жұмыстарының сапасы, жалпы 
табысқа жету сыры сөз  болды.

Райхан РАХМЕТОВА,
Астана

Ислам ТАЛҒАТ,
Астана

Қызылорда станциясының желілік поли-
ция бөлімі ұйымдастырған шара аясында 
жолаушыларға теміржолдағы жүріс-тұрыс 
ережелерінің арнайы жадынамалары  та-
ратылып, түсіндіру жұмыстары жүргізілді.   

– Теміржолдың қауіпті аймақ екендігіне 
қарамастан теміржол бойындағы тәртіп 
бұзушылық тыйылмай тұр. Жыл басынан 
бері 900-ге жуық әкімшілік хаттама тол-

тырылып, 380-нен астам әкімшілік шара 
алынды.  Жазатайым оқиғаның құрбаны 
болмау үшін әр адам теміржол көлігіндегі 
қауіпсіздік ережелерін білуі және сақтауы 
тиіс, – деді Қызылорда станциясындағы ЖІІб 
ӘПБ бастығы Бағдат Маханов.

«Көліктегі қауіпсіздік» республикалық ак-
циясы кезінде ғана емес, жалпы  теміржолда 
қауіпсіздік мәселесі өзектілігін ешқашан 
жойған емес.  

– Қауіптілігі жоғары аймақта орын алатын 
қайғылы жағдайлардың негізгі себептері 

Шараны өткізудегі мақсат 
жасөспірімдер бұзақылығының 
алдын алу, кәмелет жасына 
толмағандардың түнгі мез-
гілде бейсауат жүруі мен желі 
бойында жарақат алуын бол-
дырмау болатын. Осы бағытта 

өткен аптада теміржолға таяу 
орналасқан мектептер мен 
колледждерде түрлі іс-шаралар 
ұйымдастырылды. Оқу орында-
рында арнайы дәріс сағаттары 
өткізіліп, лекциялар тыңда-
лып,  әңгімелесулер жүргізілді. 
Қозғалған негізгі тақырып әрине 
теміржол нысандарына қарас- 
ты аумақтардағы қауіпсіздік, 

қылмыстық, әкімшілік кодекс 
нормалары болды.

– Барлығы бес мектеп, екі 
колледжде болып профилактика-
лық-ақпараттандыру жұмыста-
рын өткіздік. Жергілікті еңбек 
ұжымдарымен де қауіпсіздік 
тақырыбында түсіндіру жұ-
мыстары жүргізілді және үш 
теміржол вокзалында кездесу 

КӨЛІКТЕГІ  ҚАУІПСІЗДІК –  ӨЗЕКТІ ТАҚЫРЫП
Семей ЖТ бөлімшесінде ба-
лалардың желі бойындағы 
қауіпсіздігі аса маңызды мәсе-
лелер қатарында тұр. Жуырда 
желілік полиция қызметкер-
лері «Көліктегі қауіпсіздік» 
тақырыбында арнайы акция 
ұйымдастырды.

Абай ЕРТІС,
Семей

МЕРЕЙТОЙ

тық технологиялық «толаскез» алып өз 
күшімізбен жасаймыз. Одан бөлек 11 
бағыттама бұрмаларын сауықтыру жұмы-
стары жүргізіледі, яғни рельс астындағы 
төсемі балшық болып кеткендіктен, оны 
тазалап, жаңа қиыршық тас төселеді. Және 
де 10,6 км жерге күшейтілген орташа 
жөндеу жұмыстары жоспарланып отыр. 
Жөндеуден кейін ауысқан шпалдарды 
сұрыптап, 7 км малға қарсы қоршауды 
жаңартуға пайдаланамыз. Тағы да айта 
кететін болсақ, дистанциямыз бойынша жол 
техникалық машиналар көмегімен келесі 
жұмыс түрлері жоспарлануда, мысалға РМ 
машинасымен шілде-тамыз айында 18,100 
км балласт қабатын тазарту жоспарлануда, 
УНИМАТ техникасы көмегімен бұрма-
ларды көтереміз және Дуомат машинасы 
арқылы 110 км жолдың сапасын жақсарту 
жоспарлануда. Сонымен қатар түйіспесіз 
жолдарда рельс тармақтары ауыстыру 
жұмыстары жүргізіледі. Былтыр мекеме 
аумағында футбол алаңы ашылса, биыл 
волейбол алаңын ашу көзделуде. 

– Еңбек жағдайын жасаудан бөлек жа-
лақының көтерілуі кадрларды тұрақтан-
дыруға ықпал етті ме? 

– Өте жақсы әсер етті. 2020 жылы дис-
танцияда 140 монтер жетпейтін. Қазір 
тек 10-15 адам жетіспеушілігі байқалады. 
Бірақ бұл 500-ден астам адамның ішінде 
білінбейді. Биылдың өзінде бізде жалақы 
көлемі 20 пайызға дейін көтерілді. 5 пай-
ыз қаңтарда, сосын тағы 15 пайыз. Содан 
бері кадр тұрақтала бастады. Одан  бөлек 
курорттық бағдарламалар ұсынылады. Ши-
пажайда демалып келген қызметкерлердің 
барлық жол ақысын, демалыс орнына кеткен 
шығындарын мекеме төлеп береді.  

– Өзіңіз еңбек жолыңызды туған өлкеңіз 
Шығыс Қазақстанның теміржолынан 
бастапсыз...

– Иә, жалпы салада 24 жылдан бері еңбек 
етіп келемін. Еңбек жолымды Огневка 
станциясында жолшы болып бастап, жол 
шебері, жол бригадирі, инженер-техно-
лог, аға шебер, дистанция бастығының 
орынбасары, бас инженер секілді еңбек 
сатыларынан өткенмін.  2020 жылдан осы 
Астана жол дистанциясын басқарамын.  

– Сұхбатыңызға рахмет! 
 Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

Қызылорда теміржол вокзалында көліктегі жазатай-
ым оқиғалардың алдын алу мақсатында өткен «Көлік-
тегі қауіпсіздік» акциясына «Аманат» партиясының 
Теміржол филиалы мен ерікті жастар қатысты. 

азаматтардың жеке қауіпсіздік ережелерін 
сақтамауынан, теміржолдың рұқсат етілме-
ген жерлерінен өтуінен болады. Бұл мәселе 
теміржолдың партиялық филиалының да 
үнемі назарында тұр, – деді «Аманат» пар-
тиясы Теміржол филиалының атқарушы 
хатшысы Базара Танбаева.

Суретті түсірген автор 

Абырой болғанда мұның бәрі өрт сөндірушілердің 
кезекті оқу-жаттығуы болатын. Оқиға орнына арнайы 
барып, тілсіз жаумен күрескен  өрт сөндірушілердің 
тактикалық іс-әрекетін бақыладық. Сценарий бойынша 
техникалық бөлмеден қысқа тұйықталу салдарынан өрт 
шыққан. «Жалын» жақын маңдағы жабдықтарға тара-
лып, жоғары қабатты қою түтін басты. Дабыл қағылған 
сәтте теміржолдың өрт сөндіру пойызы мен қалалық 
құрылымдар лезде келіп жетті. Ақтөбе облысы ТЖД мен 
Ақтөбе станциясының өрт сөндіру пойызы арасындағы 
өзара іс-қимыл,   адамдар көп жиналатын жерде оқыс 
жағдай тіркелгенде атқарылатын жұмыстар көрсетілді. 
Нәтижесінде зардап шеккен бір адам және автосаты 
арқылы төртінші қабаттан екі адам құтқарылды. 

«Батыс аймақтағы ең үлкен вокзалдан жолаушыларды 
және вокзал  қызметкерлерін төтенше жағдай туын-
дағанда қауіпсіз жерге көшіру жұмыстарын көрсету 
– тактикалық жаттығудың мақсаты. Жаттығуда әрбір 
қимылдың кем-кетігі мұқият зерттеліп, ескертілді», – 
деді Ақтөбе мемлекеттік емес өртке қарсы қызметінің 
бастығы Әділ Құбаев. 

Суретті түсірген автор

ТІЛСІЗ ЖАУҒА 
ТОЙТАРЫС БЕРДІ    

Ақтөбе вокзалында өрт тұта-
нып, қызметкерлер мен жолау- 
шылар тез арада эвакуациялан-
ды. Вокзал маңы өрт сөндіру 
көліктеріне толып, аяқ асты 
абыр-сабыр басталып кетті...

ЖАТТЫҒУ

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

ұйымдастырылды. Теміржол 
желісі өтетін елді мекен тұрғын-
дарымен де жүздесіп, тақырып 
аясында жұмыс жүргіздік. Со-
нымен қатар 10 мәрте жолау- 
шылар пойызында кездесу 
өтті. Теміржол мекемелерінің 
қатысуымен дөңгелек үстелде 
бас қосып, ортақ мәселелерді 
талқыладық, – дейді Семей 
станциясындағы ЖПБ әкімшілік 
полиция бөлімінің бастығы 
Рүстем Әбеуов.

Акция барысында арнайы рейд 
те жүргізілген. Алты рет  өткізіл-
ген тексеру шаралары аясында 
48 әкімшілік құқықбұзушылық 
анықталды. Бұған дейінгі  рейдте 
анықталған жағдайлармен са-
лыстырсақ, бұл біршама төмен 
көрсеткіш. 

Суретті түсірген автор 

ЖОБА

СҰХБАТ

Акция
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БЕЗОПАСНОСТЬ

По легенде, проводник одного 
из вагонов обратил внимание 
на пассажирку, которая пожало-
валась на повышение темпера-
туры тела, рвоту, жидкий стул, 
озноб и боль в области живота. 
Он подробно расспросил ее и 
выяснил все симптомы, а так-
же то, что накануне 33-летняя 
пассажирка побывала в Ин-
дии. Прибыв из этой страны, 
она вечером следующего дня 
села в поезд, чтобы доехать до 
Усть-Каменогорска. Но в пути 
следования после станции Тур-
гусун ее состояние резко ухуд-
шилось. Проводник, заподозрив 
у пассажирки симптомы особо 
опасной инфекции, сообщил 
об этом начальнику поезда и 
потребовал передачу в вагон 
противоэпидемической уклад-
ки. После этого он надел маску, 
перчатки, раздал медицинские 
маски и перчатки контактным 
пассажирам, закрыл окна и 

двери, отключил работающую                                                                
систему вентиляции. Контакт-
ных пассажиров поместили 
отдельно от больного в соседнем 
купе. В это время начальник 
поезда через машиниста ло-
комотива сообщил поездному 
диспетчеру о наличии в ваго-
не больного с особо опасной 
инфекцией. Тот передал это 
сообщение дежурному по от-

делению грузовых перевозок и 
далее – по схеме оповещения.

По прибытии пассажирского 
поезда вагон направили в са-
нитарно-карантинный тупик.

Заместитель начальни-
ка команды Оскеменского                                               
региона Семейского филиала 
ТОО «ВЖДО» Ерик Алибек 
рассказал, что он вышел на 
оцепление вагона совмест-

РЕШИЛИ  ЗАДАЧУ  СООБЩА
Тренировочные учения, как правильно действовать при 
выявлении в пассажирском поезде больного с подозре-
нием на особо опасную инфекцию, провели на станции 
Оскемен-1.

но со своими коллегами, а 
также представителями 
ЛОП на станции Оскемен-1. 
– В наши основные задачи 
входит охрана парка станции 
и сопровождение грузов до 
станции назначения, – объ-
яснил он.

Сначала в вагон вошла 
эпидемиологическая группа 
в защитных костюмах, где 
она провела ряд меропри-
ятий. После этого вызвали 
бригаду медработников ТОО 
«Железнодорожная больни-
ца» для предварительной по-
становки диагноза, забора                                        
биоматериалов больной пас-
сажирки. Ее и контактных лиц 
транспортировали в инфекци-
онный стационар. Для прове-
дения заключительной дезин-
фекции определили границу                                                       
эпидемиологического очага.

Руководитель Восточно-Ка-
захстанского отделенческого 
управления санитарно-эпи-
демиологического контроля 
на транспорте департамента 
СЭК на транспорте Асхат Се-
рикпаев рассказал, что цель 
тренировочного учения – про-
верка готовности всех служб, 
которые принимают участие 
при выявлении очага, его лока-
лизации такой особо опасной 
инфекции, как холера.

Фото автора

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

За два дня в тренинге приняли 
участие 100 работников отделения 
грузовых перевозок, магистраль-
ной сети, регионального филиала 
по пассажирским перевозкам 
«Южный» АО «Пассажирские 
перевозки», РЦУП-2 Алматы, а 
также профсоюза.

Как отметила HR-бизнес  – 
партнер департамента по че-
ловеческим ресурсам АО «НК 
«ҚТЖ» Алма Саулебаева, беседа 
проходила в формате «свобод-
ного микрофона», и каждому 
участнику было предоставле-
но слово. Вопросы возникали 
разного характера, в частности 
по проблемам подготовки, про-
фессиональному отбору кадров,  
налаживанию психологического 
климата, развитию личност-
но-деловых качеств.

По мнению бизнес-тренера, в 
жизни человека конфликтные 

ситуации встречаются довольно 
часто. Они могут возникнуть 
в любой сфере деятельности: 
в быту, на работе, в общении 
с друзьями и коллегами. А на 
производстве конфликты прак-
тически неизбежны.

– Многие из нас осознают и 
понимают, какой вред нашему 
организму и душе наносит стресс, 
но мы порой не предпринимаем 
никаких действий для ликви-
дации этих негативных ощу-
щений. Наша задача – развить 
внутренние резервы человека, 
личностные компетенции, уме-
ние коммуницировать и быть 
стрессоустойчивым, сейчас это 
востребовано, очень уместно и 
своевременно, –  сказала Алма 
Саулебаева.

Она также отметила, что                   
аудитория активно работала 
на протяжении всего обучения, 
работники делились своими 
кейсами,  учились разряжать кон-
фликтные ситуации,  правилам 

общения, вести диалог, умению 
выражать свои мысли ясно и 
лаконично,  уметь слушать себя 
и партнера, хорошо понимать 
вызовы и задачи компании.

В свою очередь директор 
Алматинского отделения ма-
гистральной сети Аскар Жек-
сенбиев подчеркнул о значи-
мости проведения подобных 
тренингов, которые безусловно 
способствуют стабильному 
психологическому климату в 

коллективе,  эмоциональному 
настрою, раскрытию личностных 
качеств работников.

Всем участникам вручили 
сертификаты о прохождении 
обучения. К слову, подобные 
тренинги прошли в Караганде, 
Таразе, Астане, Алматы. По словам 
организаторов, до конца года 
передвижная школа внутренних 
тренеров охватит все регионы 
страны.

Фото автора

КАК  СОХРАНИТЬ  СТРЕССОУСТОЙЧИВОСТЬ
Как снизить конфликтную ситуацию, умело разрядить обстанов-
ку и настроить людей на позитив, об этом и другом шла речь во 
время проведения тренинга на темы: «Клиент и сервис», «Стрес-
соустойчивость», «Эффективные компетенции» и «Управление 
конфликтами».

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

Как сообщил заместитель директора филиала ТОО 
«КТЖ – Грузовые перевозки» – «Костанайское отделение 
ГП» Ильяс Исмаилов, по итогам работы за четыре меся-
ца 2023 года выполнены к плану и улучшены к уровню 
прошлого года показатели использования вагонного 
парка и парка локомотивов. В частности, выгрузка 
вагонов выполнена к плану на 139,1 процента. Про-
цент порожнего пробега вагонов выполнен к плану на 
100,2 процента и улучшен на 105,3 процента к уровню 
прошлого года. Статистическая нагрузка вагонов вы-
полнена к плану на 101,4 процента. А среднесуточный 
пробег локомотива улучшен к намеченному плану на 
100,5 процента.

– Конечно, производственные эксплуатационные 
показатели увеличиваются не так стремительно, как, к 
примеру, показатели отгрузки, – говорит Ильяс Исмаи-
лов. – И это вполне объективно. Положительной дина-
микой является то, что они тем не менее улучшаются.

ОБЪЕКТИВНЫЙ  РОСТ

В Костанайском отделении 
грузоперевозок озвучили экс-
плуатационные показатели 
по итогам четырех месяцев 
текущего года.

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

Работники станции призывают 
жителей столицы к бдительности 
и напоминают, что железная доро-
га не место для развлечений и игр. 
Во время каникул вероятность 
несчастных случаев с детьми и 
подростками кратно увеличи-
вается. Они норовят пролезть 
под вагонами или взобраться на 
стоящий состав, делают селфи и 
прогуливаются вдоль полотна в 
наушниках.

– С начала учебного года со-
вместно с сотрудниками стан-
ции, ВЖДО и полицейскими мы 
провели 14 бесед в восьми сто-
личных школах, расположенных 
вблизи железной дороги, а также 
в Многопрофильном колледже, 
КазАТК и в Высшем колледже 
транспорта и коммуникаций. 
Всего охватили 824 учащихся, 
– рассказал инженер-технолог 
Астанинского эксплуатационного 
локомотивного депо (ТЧЭ-11) 
Данияр Казиев.

Железнодорожники раздают 
памятки, демонстрируют видео-
ролики, рассказывают о послед-
ствиях бездумных действий и 
административных мерах. 

– В этом году мы выпустили 
два видеоролика на тему «Же-
лезная дорога – зона повышен-
ной опасности» на казахском и 
русском языках. Они не только 
демонстрируются на лекци-
ях в учебных заведениях, но и 
предоставляются директорам 

школ для распространения в 
родительских чатах. Размешаем 
их также в популярной сети в 
Instagram, – отмечает главный 
специалист по безопасности 
движения станции Нур-Султан 
Маржан Айтмаганбетова.

Профилактическая работа 
ведется и с жителями близле-
жащих районов. В этом году в 
ходе совместных рейдов бесе-
дами и памятками охвачены 
134 человека.

Каждый месяц во время ко-
миссионного осмотра работники 
станции Нур-Султан и Дирекции 
магистральной сети проверяют 
состояние пешеходных насти-
лов, громкоговорящей связи, 
освещенность в парках станции.                           
К лету обновлены знаки и плака-
ты: «Берегись поезда», «Граждане, 
вблизи железнодорожных путей 
держите детей за руки», «Желез-
ная дорога – зона повышенной 
опасности» в местах массового 
прохода людей через железно-
дорожные пути.

О всех случаях нарушений 
безопасности движения: дорож-
но-транспортных происшествиях, 
экстренных торможениях поездов 
из-за людей на путях работники 
станции сообщают в линейное 
управление полиции и ВЖДО. Да 
и своих коллег постоянно при-
зывают к особой бдительности 
и обязательной подаче звуковых 
сигналов во время маневровых 
работ, особенно при подъезде к 
пассажирским платформам и 
переездам.

КАНИКУЛЫ  БЕЗ  ПРОИСШЕСТВИЙ
Перед летними каникулами работники станции Нур-Султан 
проводят профилактические мероприятия с учащимися школ и 
колледжей, расположенных вблизи железнодорожного полотна. 
С начала учебного года разъяснительными беседами охвачено 
более 800 школьников и студентов.

Любовь РОВБА,
Астана

В рамках ІІІ сессии форума участники обсудили во-
просы развития транспортных коридоров, устранения 
узких мест на маршрутах и развития региональных 
связей, в том числе с Европой.

В свою очередь вице-министр индустрии и инфра-
структурного развития РК Алмаз Идырысов подчеркнул, 
что Транскаспийский международный транспортный 
маршрут играет важную роль в развитии экономики 
и является одним из ключевых маршрутов в рамках 
инициативы «Один пояс, один путь».

– Министерство индустрии и инфраструктурного 
развития на сегодняшний день заинтересовано в при-
влечении инвестиций для реализации проектов, в том 
числе в рамках инициативы Европейского союза Global 
Gateway, – отметил вице-министр.

Также в рамках форума были проведены двусторонние 
встречи с руководством транспортных и внешнеполи-
тических ведомств Латвии, Румынии и Финляндии, 
нацеленные на обсуждение вопросов взаимного со-
трудничества.

Напомним, за последние 15 лет в транспортную от-
расль инвестировано 35 миллиардов долларов США. 
Построено 2,5 тысячи километров железных дорог. 
Действует 13 транзитных трансконтинентальных ко-
ридоров и маршрутов, из них пять железнодорожных 
и восемь автомобильных. Благодаря реализованным 
мерам и проектам в последние годы наблюдается поло-
жительная динамика в области транзитных перевозок. 
Так, за 2022 год общий объем транзитных перевозок 
грузов транспортом составил 26,7 миллиона тонн, что 
на 12% выше показателя 2021 года.

ДИАЛОГ  ОТКРЫВАЕТ 
НОВЫЕ  ВОЗМОЖНОСТИ

Вопросы расширения торго-
вых и транспортных связей 
между Европейским союзом и 
Центральной Азией обсудили в 
ходе второго экономического 
форума представители европей-
ских и центральноазиатских 
транспортных ведомств. 

Айлин БАУРЖАН,
Астана

ИТОГИ

АКТУАЛЬНО

!ТРЕНИНГ

Учения

По задумке в вагоне пассажир-
ского поезда сообщением Семей 
– Алматы регионального филиала 
«Южный» АО «Пассажирские 
перевозки» проводник обнару-
жил пассажира с характерными 
симптомами заболевания: боль в 
горле, увеличение лимфатических 
узлов, лихорадка и интоксикация. 
В экстренном порядке проводник 
доложил начальнику поезда о 
произошедшей ситуации. Срочно 
был организован доступ врача к 
больному, который подтвердил 
подозрение на особо опасную 
инфекцию чуму. В срочном по-
рядке пассажира изолировали, 
в вагоне были проведены проти-
воэпидемические мероприятия. 
Начальник поезда уведомил 
через машиниста дежурного 

диспетчера поста Алматы-1, 
далее по цепочке – все службы 
в соответствии со схемой опо-
вещения.

Во время прибытия пасса-
жирского поезда больной был 
госпитализирован в городскую 
инфекционную больницу. Причем 
19 человек, контактирующих с 
ним, были доставлены в прови-
зорское отделение городской 
инфекционной больницы и 
госпитализированы. В очаге 
заболевания была проведена 
заключительная дезинфекция.

К слову, в ходе учения все при-
частные службы без малейшего 
промедления проявили опера-
тивность, высокий алгоритм дей-
ствий при выявлении больного. 

Фото автора 

БЕЗ  МАЛЕЙШЕГО 
ПРОМЕДЛЕНИЯ

На вокзале Алматы-1 
прошли учебно-трени-
ровочные учения по 
выявлению пациента с 
подозрением на опасную 
инфекцию – чуму. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы
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Спорт

В этом месяце сотрудники 
стальной магистрали пробовали 
свои силы в интеллектуальных 
играх. Если тоғыз құмалақ про-
шел в Павлодаре, то встречу по 
шахматам железнодорожники ре-
шили провести в городе горняков 
и энергетиков. Организатором 
спортивного мероприятия высту-
пила инструктор-организатор по 

спорту Павлодарского филиала 
ОО «Казпрофтранс» Наталья 
Мартынова. Интеллектуальная 
битва получилась очень инте-
ресной, между собой играли 
как опытные шахматисты, так 
и начинающие, дебют которых 
заставил старшее поколение 
понервничать. 

В итоге первое место занял 

ШАХМАТНЫЙ   ГАМБИТ
В Екибастузе прошел турнир по шахматам, в 
котором приняли участие железнодорожники 
всех структурных подразделений филиала. 

 Отыз алты жастағы Жәнібектің  отба-
сында бес бала өсіп келеді.  Сондықтан бір 
ғана жалақыға қарап отырмай, қосымша 
табыс табуды ойлаған машинист жігіт 
жермен айналысуды жөн көреді. Соңғы 
үш жылдан бері  жер жыртып, бау-бақша 
егіп отыр. Екі бірдей жоғары білімі бар 
жігіттің ауыл шаруашылығынан хабары 
мол, диханшылықтың пайдасын жақсы 
біледі.  

«Ата кәсібіміз емес пе, жермен жұмыс 
істеген өзіме ұнайды. Терапия. Жерді  
дұрыс күтіп баптасаң, бәрін өсіріп өндіруге 
болады. Мал өсірсең өсімін алу үшін талай 
жыл кетеді, ал диханшылық бір жылда 
байытады деген ата-бабамыз. Былтыр 
бұл іске 10 млн теңге салдым, тек қарбыз- 
дан 25 млн теңге таптым. Көкөністерді 
де өсіремін. Ата-анам, жұбайым көмек-
теседі. Ауыл-аймақ, төңіректі тұтастай 
қарбызбен қамтамасыз етіп отырмын. 
Пайдасы да, бейнеті де бар. Егер сіз қол 
қусырып жатпай, еңбек етсеңіз, міндетті 
түрде жетістікке жетуге болады», – дейді 
Жәнібек Елтезеров. 

Теміржолшы жігіт алғашқыда картоп 
өсіріп бастағанын айтады. Кейін егіс 
алқабын ұлғайтып, сегіз гектарға қарбыз 
еккен. Ісі өрге басқан көпбалалы әке 
кәсіби бағбандардан көп нәрсе үйреніп, 
жылдан-жылға шыңдала түскен. Тәжірибелі  
шаруалардан жер баптаудың қыр-сырын 
үйреніп, қарбыздың ерте пісетін сұрпын 

«ҚТЖ kids» байқауының ерекшелігі 
– оған қатысушылар өздері түсірген 
бейнероликтерін жіберіп, сол бойынша 
бақ сынайды. Ұйымдастырушылар 
болашақта режиссер, оператор болуды 
армандайтын теміржолшылар балаларын 
осы байқауға қатысуға шақырады. Олар 
өздерінің идеяларын шағын роликтер 
арқылы жеткізетін болады. 

– «ҚТЖ kids» байқауына қатысу 
үшін теміржол тақырыбында шағын 
бейнесюжет түсіру керек. Сөйтіп оны 
#ҚТЖkids хештегі бойынша әлеуметтік 
желілерге жариялау қажет, жариялау 
барысында инстаграмда railways.kz, 
youngrailwayskz, тик-токта railways.kz 
аккаунттарын белгілеп өту міндетті. 
Қай бейнеролик көбірек лайк пен қа-
ралым жинаса, соның жеңімпаз болуға 
мүмкіндігі зор, – дейді компанияның 

әлеуметтік саясат департаментінің ме-
неджері Дархан Нұрғали. Бейнероликті 
жариялағаннан кейін https://forms.
office.com/r/N8LNYGZH3i сілтемесіне 
өту арқылы анкета толтырылады. Байқау 
биыл 27 мамырға дейін жалғасады. 

 Ал «Мен – болашақ теміржолшымын» 
байқауында балалар теміржолға қатысты 
дүниелер, құрал-жабдықтармен бірге 
суретке түсіп, соны жолдау арқылы 
онлайн фотобайқауға қатысуда. Фото-
суреттерді балалар әлеуметтік саясат 
департаментіне 19 мамырға дейін жолдап, 
енді қорытындысы шығарылмақ. Бұл 
шаралардан бөлек Астанада тұратын 
теміржолшылардың балалары үшін 
20 мамырда ҚТЖ бас ғимаратының 
37-қабатындағы қысқы бақта фотосессия 
ұйымдастырылды. 

Ұлан ОРАЗ

Жаңаөзендік мерген теміржолшы Са-
мал Зулпыхаров 13 мемлекеттен келген 
150 ойыншының арасынан Қазақстан 
құрамасының қоржынына бірінші орын-
ды салып берді. Аталған ұлттық спорт 
түрімен айналысып бастағанына аз-ақ 
уақыт болса да осындай жетістікке жетіп 
отырған теміржолшы жігіттің мергендік 
шеберлігіне тәнті болмаған жан жоқ. Өзен 
станциясы бастығының орынбасары болып 
еңбек ететін Самалдың осы спортқа келген 
бірнеше жылдар ішінде жеткен алғашқы 
жеңісі емес. Бұған дейін де түрлі байқауда 
2-3-орындарды иемденген. Ал 1-орынға 
алғаш қол жеткізіп отыр.  

 – Менің бағытым «Жамбы ату» нысанасы 
бойынша 89 адам қатысты. Алдымен 16 
адам бір-бірімен сынға түсті. Мен түркия- 
лық чемпионмен шеберлік сынастым.  
Оны жеңіп, башқұртстандық мергеннен де 

үстем түстім. Содан кейін Азия чемпионы 
Ерлан Тапеновпен бәстестім. Финалға 
біздің қалада өткен жарыста «Жамбы ату» 
нысанасы бойынша Қазақстан чемпионы 
атанған Мақсатпен шықтым. Сондай 
мықты қарсыластарды жеңіп, 13 мемлекет 
арасында өткен «Алтын орда» жарысында 
30 метрге жамбы атудан чемпион атану 
маған бұйырыпты. Қарап отырсақ, 89 
қатысушының көбі неше дүркін чемпи-
ондар, әлемдік деңгейге шығып, орын 
алып жүргендер. Жалпы «Жамбы ату» –  
елімізде шығарылған нысана түрі. Аттың 
үстінде атылатын жамбы да бар, бірақ ол 
жақын арақашықтықтан, ал біздікі 30 
метрден. Жамбы нысанасының көлемі 
25 сантиметр, ені 10 сантиметр болады. 
Оның бір қиыншылығы бір орында тұр-
майтындығында. Жел болса да, жанынан 
оқ өтсе де екпінімен бір орында тұрмай 

МИЛЛИОНЕР  МАШИНИСТ
Қарбыз өсіріп, бір жылда 25 млн 
теңге табыс тапқан теміржол-
шыға қызыға қарайтындар көп. 
Шұбарқұдық станциясының 
машинисі Жәнібек Елтезеров 
туралы кеңірек әңгіме қозғаған-
ды жөн көрдік.    

да зерттеп үлгерген. Қазір пленка астына 
дақыл салып, нарыққа ерте шығаруды 
жоспарлап отыр. 

«Басқалардың бақшасы піскенін қа-
рап отырғаннан өзің еккен дәмдірек. 
Одан пайда тауып отырсаң нұр үстіне 
нұр емес пе?! Жер бар, су бар. Басқаға 
тәуелді қылмай, жерлестерімді қарбыз- 
ға тойдырамын. Биыл ең кемі 700-800 
тонна қарбыз аламын деген жоспар бар. 
Қарбыздан бөлек басқа да көкөністер 
ектім, бәрі табиғи өнім, өзіміз жейміз, 
артылғанын сатамыз», – деді ол. 

Көп балалы әке биыл егіс алқабын 
үш есеге ұлғайтуға ниетті. Бұдан басқа, 
жылыжай салуды жоспарлап отыр. Ай-
туынша, бүгінде көмекшілері көбейген, 
сондықтан негізгі жұмысына еш кедергі 
жоқ. Жұмыстан қалған емес, уақытылы 
демалып, дайындалып, кесте бойынша 
темір тұлпарымен сапарға шығады.  

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

БАЛАЛАР  БАЙҚАУЫ  ӨТУДЕ
Халықаралық Балаларды қорғау күніне орай ҚТЖ-да 
компания қызметкерлерінің балалары мен немерелері 
арасында «ҚТЖ kids» және «Мен – болашақ теміржолшы-
мын» байқаулары өтіп жатыр. 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
ТУРНИРДЕ ТОП ЖАРДЫ
ҚР Ұлттық спорт қауымдастығы мен ҚР Садақ ату федера-
циясының қолдауымен «Бату Хан Жебесі» дәстүрлі садақ 
ату федерациясы Атырауда ұйымдастырған «Алтын орда» 
халықаралық турнирінде теміржолшы жігіт жүлдегер атанды.

Этот макет был изготовлен по заказу 
почетного железнодорожника Михаила 
Тихоновича, который и передал этот 
уникальный в своем роде экспонат в 
дар музею железнодорожников Ураль-
ска. Ежегодно в этом музее бывает до 
полутора тысяч посетителей, и макеты 
локомотивов всех времен вызывают 
неизменный интерес, особенно макет 
паровоза СО-к («Серго Орджоники-
дзе» – народный комиссар тяжелой 
промышленности СССР с 1932 по 1937 
год), воспроизведенный в мельчайших 
деталях, включая ходовую часть.

Паровоз СО-к был спроектирован в 
1933-1934 годы Ленинградским и Харь-
ковским НИИ и построен на Коломенском 
заводе в январе 1935 года. Потребность 
в паровозе с более экономичным в рас-
ходовании топлива и воды локомотивом 
при большей мощности с обеспечением 
движения по слабым рельсам была высока. 

Всем этим требованиям отвечал па-
ровоз СО-к, литера «К» обозначала «с 
конденсацией пара». Данный паровоз 
мог водить поезда весом до 4 000 тонн 
со скоростью 75 километров в час, КПД 
– 7,8%. Это достигалось использованием 

 ПАРОВОЗ  ПОБЕДЫ  В   УРАЛЬСКЕ
Международный 
день музеев от-
мечался 18 мая. В 
музее железнодо-
рожников Уральска 
много интересных 
экспонатов, но од-
ним из самых попу-
лярных экспонатов, 
которому посвяще-
на отдельная лек-
ция, является макет 
паровоза Победы 
серии СО-к. 

По традиции  детская железная дорога 
в стиле фильма о Гарри Поттере начнет 
функционировать в День защиты детей 
–  1 июня, в связи с чем  в настоящее время 
ведутся ремонтные работы по обновлению 
состава  и покраске вагонов. Кроме того, 
рабочие намерены заменить пришедшие 
в негодность шпалы на новые.

– Не так давно состоялся технический 
заезд тепловоза. Это своего рода тести-
рование для подготовки к предстоящему 
летнему сезону, – сообщил начальник 
ДЖД Виктор Луценко.   

Напомним, над проектом по преобра-
жению аттракциона работала творческая 
команда единомышленников во главе с 
Виктором Луценко.  

В первый день июня возле платформы 

установят тележку с чемоданами и совой 
Буклей – молчаливого и верного друга Гар-
ри, а также  инсталляцию хижины Рубеуса 
Хагрида – педагога по уходу за магическими 
существами и хранителя ключей в школе 
чародейства и волшебства «Хогвартс». 

За один рейс Хогвартс-экспресс может 
прокатить более 110 человек. Протя-
женность маршрута составляет около 
4,5 километра, а время в пути занимает 
почти 20 минут.

Также  на детскую железную доро-
гу осуществляется набор курсантов от                            
12 до 16 лет в кружок «Юный железно-
дорожник». Занятия будут проходить два 
раза в неделю. 

 Светлана МОГАЙ, Караганда 
Фото автора 

С  КОМФОРТОМ 
НА  ХОГВАРТС-ЭКСПРЕССЕ

Вагоны тепловоза Ка-
рагандинской детской 
железной дороги претер-
певают модернизацию. В 
настоящее время в них 
устанавливаются кон-
диционеры, чтобы дети 
и взрослые имели воз-
можность с комфортом 
совершать путешествия 
на Хогвартс-экспрессе.

перегретого до 300 градусов Цельсия 
пара. Очень важным достоинством 
нового паровоза стало то, что он мог 
проходить до 1 700 километров без 
набора воды. 

– Большой расход воды на паровозах 
предыдущего поколения допускался вы-
бросом отработанного пара из цилиндров 
при каждом обороте колеса. Благодаря 
многократному использованию одной и 
той же воды паровозы с конденсацией 
пара сократили ее расход в сотни раз, а 
также позволили избавиться от накипи, 
особенно в местностях с жесткой водой, 
– поясняет Михаил Надточий. 

Кроме того, паровозы СО-к актив-
но использовались на всех участках 
фронтов, доставляя войска и вооруже-
ние к передовой по так называемым 
слабым рельсам,  восстановленным 
после бомбежек. Всего в период войны 
было задействовано 1 500 паровозов в 
спецколоннах НКПС. 

После увлекательного рассказа об 
уникальном и героическом паровозе 
посетители Уральского музея железно-
дорожников с еще большим вниманием 
изучают макет паровоза Победы, создан-
ный с огромной любовью умными руками 
плотником Илецкого локомотивного 
депо Львов Саркисяном.

Анна ПАНИЩЕВА, Уральск
Фото автора

Путевку на соревнования 
высокого уровня инструктор по 
спорту Акмолинского филиала 
ОО «Казпрофтранс» Болатбек 

Кажаев завоевал на прошед-
шем в Семее чемпионате РК 
по самбо, став серебряным 
призером в весовой категории 

И  ВНОВЬ НА ПЬЕДЕСТАЛЕ

Железнодорожник из Атбасара Болатбек 
Кажаев вошел в состав сборной Казахстана, 
которая представит страну на чемпионатах 
Азии и мира по самбо среди ветеранов.

қозғалып, айнала беретіндіктен дөп ба-
сып тигізу оңай емес, – дейді жүлдегер 
жерлесіміз. 

Самал садақ атудан бөлек қол күресі, 
волейболмен де шұғылданады. Волей-
болдан Маңғыстау теміржолшылары 
құрама командасының белді мүшесі болса, 
армрестлингтен де мықты, жарыстардан 
қанжығасы бос қайтпаған ойыншы. Бірнеше 
жылдан бері түбектегі Өзен станциясының 
жұмысын жүргізіп, станция бастығының 
орынбасары міндетін атқарып отырған 
теміржолшының еңбектегі табысы да 
жаман емес.    

Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау
Суретті түсірген автор

79 килограммов дивизиона 
М-6 (60-64 года).

Ранее он стал лучшим на 
Республиканском турнире 
по этому виду спорта. Много-
кратный призер состязаний 
разного уровня, 60-летний 
Болатбек Кажаев также явля-
ется тренером ветеранской 
сборной Акмолинской области 
по самбо, қазақ күресі и дзюдо, 
которая постоянно демонстри-
рует успехи. 

Так, на прошедшем чемпио- 
нате страны его подопечные 
тоже добились медалей раз-
ной величины:  серебряным 
призером в категории 71 ки-
лограмм стал Мухтар Усин  
из Кокшетау, третьи места в 
дивизионе М-5 (55-59 лет) 
заняли Мурат Тусупбеков 
из Коргалжинского района                                                         
(79 килограммов) и Курал Кал-
дыбеков  из Целиноградского 

района (88 килограммов).
Еще одну «бронзу» дивизио- 

на М-5 в копилку сборной в 
заключительный день принес 
машинист электровоза Астанин-
ского локомотиворемонтного 
депо ТОО «Қамқор Локомотив» 
Асылхан Какимов, который 
ранее стал лучшим на респуб- 
ликанском турнире в Таразе.

– Наша команда представлена 
сильными спортсменами, для 
которых спорт является не-                 
отъемлемой частью жизни. Ведь 
он позволяет сохранять бодрость 
духа и тела, укрепляет здоровье, 
закаляет характер, а призовые 
места на соревнованиях такого 
высокого уровня мотивируют 
ставить новые спортивные цели 
и добиваться их, – поделился 
серебряный призер чемпиона 
РК Болатбек Кажаев.

Любовь РОВБА
Фото автора

сотрудник ШЧ-25 Ерлан Жан-
дикеев. К слову, он вот уже 
третий год становится лучшим 
в этой интеллектуальной игре. 
На пятки лидерам наступает 
молодой специалист из ВЧД-16 

Чингихсан Амиров, располо-
жившийся на второй позиции, 
третье место завоевал работник 
ТЧ-19 Чингисхан Абилкаиров. 

Айдана ЕРТАЙ, Павлодар
Фото автора


